
شــهروند | برنامه اختیاریه که با محوریت به چالش کشیدن وجهه پنهان شخصیت های 
میهمان خود از بهمن سال گذشته از شــبکه5 پخش  می شود در ماه رمضان  نگاه ویژه ای هم به 
هلال احمر و کمک به سیل زدگان داشــت. آنها در تمام 29 شبی که برنامه پخش شد، شماره 
حساب  هلال احمر را اعلام کردند و از مردم خواستند تا کمک های نقدی به سیل زدگان را روانه 
این حساب کنند. میهمانانی هم که هر  شب در اختیاریه حضور داشتند درنهایت قول داوطلبی 

دادند تا در مواقع لزوم بتوانند به یاری آسیب دیدگان حوادث بروند.
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رئیس سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر 
در آخریــن برنامه اختیاریــه ویژه ماه 

رمضان از واریز حدود 180 میلیارد 
تومان کمک نقدی به حســاب 
هلال احمر خبر داد  و گفت که 
این رقم برای تهیه پکیج های 
لوازم خانگی برای سیل زدگان 

هزینه خواهد شد.  
همچنین  نصیــری  محمد 

جزییاتــی دربــاره کمک  هــای 
مردمــی بــه هلال احمــر بــرای 

ســیل زدگان ارایه  کرد. »مــردم تنها در 
29 شــبی که برنامه اختیاریه پخش شد و از طریق 
آن شماره حســاب هلال احمر در دسترس شان قرار 
گرفت، 3میلیارد و 742 میلیــون و 693 هزار و 500 
تومان به سیل زدگان کمک کردند. این رقم در برنامه ای 
که برای نخستین بار پخش شــد،  اتفاق بزرگی بود و 
به همین دلیل باید از  مدیر فعلی و قبلی شــبکه پنج 
تشکر کنم.« از ابتدای وقوع سیل در استان های مختلف 
کشور  تاکنون مردم 180 میلیارد تومان کمک نقدی 
به حســاب هلال احمر واریز کرده انــد و البته حدود 
90 میلیارد هم ارزش کمک های غیرنقدی بوده است. 
این مقام مسئول در هلال احمر درباره نحوه هزینه کرد 
این کمک هــا توضیــح داد:  »لــوازم خانگی حدود 
  110 هزار خانوار در سیل اخیر دچار مشکل شده است، 

درحالی که از این تعــداد لوازم خانگی 80 هزار 
خانوار به طور کامل از  بین رفته اســت. 
البته دولت تمام توان خود را برای 
بازسازی و نوسازی منازل، ابنیه و 
راه گذاشته، اما جبران خسارت 
لوازم  خانگــی متولی خاصی 
نداشــت، بنابرایــن بهترین 
محل هزینه برای سیل زدگان 
لوازم خانگی بود.« او این را هم 
گفت که فعلا بــا رقم  جمع آوری 
شــده حدود 34 تا 35 هــزار پکیج 
لوازم خانگی تهیه خواهد شــد، اما قصد 
سازمان این اســت که  40 هزار پکیج تهیه کند.» اگر 
مبلغ کمک ها به 200 میلیارد تومان برسد هزینه کل 
تهیه 40 هزار پکیج تأمین خواهد شــد.  از روز اول که 
سیل آمد چادر و  اقلام غذایی را از انبارهای هلال احمر 
به سیل زدگان ارایه کردیم و مبالغ جمع آوری شده به 
صورت امانت نزد ما ماند تا در جای  خود هزینه شود. 
برهمین اساس مناقصه خرید 5 قلم لوازم خانگی برای 
خانوارهای آسیب دیده از سیل در روزهای آینده برگزار 
 می شود.« رئیس سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر 
درباره پرداختن به فرهنگ داوطلبی در برنامه اختیاریه 
هم گفت: »در 29  شبی که برنامه پخش شد میهمانانی 
آمدند که قول داوطلبی دادند، مــا این موضوع را هم 

پیگیری خواهیم کرد و فرآیند آن آغاز شده  است.«  

کمک های مردم به هلال احمر چگونه هزینه می شود؟

  40 هزار پکیج لوازم خانگی
برای سیل زدگان  

شهروند| رشــته اصلی تحصیلی اش بازیگری 
است و تجربه حضور در فیلم های سینمایی 

کودک و فرشته، ســریال علی  البدل 
و ایستگاه آخر را در قاب تلویزیون 
دارد. بــا این حال که همیشــه 
دوست داشته بازیگری را ادامه 
دهد، اما امســال بــا حادثه تلخ 
سیل و درگیرشدن مردم مناطق 
سیل زده، پیشــنهاد همراهی با 

تیم مستندســاز برنامه اختیاریه را 
پذیرفت و به عنوان یــک بازیگر راهی 

مناطق سیل زده شــد تا درد مردم را از همان 
قاب تلویزیونی که یک روز خودش در آن درخشیده بود، 
نشان دهد. سیما خضرآبادی متولد  سال 1368 حالا در 
کارنامه بازیگری اش تجربه جدیدی به دست آورده و دیدن 
لحظه های تلخ و سخت زندگی مردم سیل زده آن قدر او را 
تحت تاثیر قرار داده تا به خواست قلبی اش بعد از این هم در 

کارهای عام المنفعه مشارکت داشته باشد.
 خانم خضرآبادی شما بازیگر تلویزیون و سینما 
هستید. چه شــد که در آیتم های مستند برنامه 

اختیاریه حضور پیدا کردید؟
از ابتدا قرار بود من به عنوان بازیگر با یک تیم مستندساز 
به مناطق سیل زده سر بزنیم. به خاطر حس انسان دوستی 
و این که دوست داشتم از نزدیک درد مردم و شرایط شان 
را ببینم، به این کار ترغیب شدم و این شد که با اختیاریه 

همکاری کردم.
 سیل ویرانگر امسال وسعت زیادی داشت و 
شهرها و استان های زیادی را درگیر کرد. به همه 

این مناطق سر زدید؟
6 استان رفتیم. مثلا استان فارس، سیستان و بلوچستان 
و گلستان رفتیم و در هر استان هم به روستاها و شهرهای 

اطرافش که درگیر سیل شده بودند، سر زدیم.
 در این آیتم برنامه اختیاریه که شــما حضور 
داشــتید، معضلات و مشــکلات مردم مناطق 
سیل زده پخش می شد. سوژه هایتان را چطور پیدا 

می کردید؟

تیم ها و امدادگران هلال احمر خودشان در جریان 
سخت ترین شــرایطی که مردم داشتند، 
بودند، بنابراین هرمنطقه سیل زده ای 
که می رفتیم، با تیم های هلال احمر 
همراه می شــدیم و چند سوژه 
به ما معرفــی می کردند و ما هم 

درباره شان گزارش می گرفتیم.
 گفتید که به خاطر حس 
درد  دیدن  و  انسان دوستی 
مردم سیل زده از نزدیک، این 
کار را قبول کردید. قرار گرفتن در 
مناطق آسیب دیده با آن شرایط سخت 

چقدر روی ذهن شما تاثیر گذاشت؟
خیلی زیــاد تحت تاثیر قرار گرفتــم. کلا فضا، فضای 
حزن آلود و غم انگیزی بود و طبیعتا تک تک تصاویری که 

دیدیم، دردناک بود.
  کدام سوژه برای شما تلخ تر بود؟

همه شان تلخ بودند، ولی یکی از تلخ ترین تصاویری که 
خیلی روی ذهنم تاثیر گذاشــت را در مرو دشت شیراز 
دیدم، وقتی بــه خانه مادری رفتیم که پســر و عروس و 
نوه اش را در سیل از دست داده بود و از آن روز به بعد وسایل 
و یادگاری هایشان را جلوی چشمش گذاشته بود. این قدر 

حالم بد شد که تا 2، 3 ساعت نمی توانستم حرف بزنم.
 حرفه اصلی شما بازیگری است، اما حضورتان 
در آیتم های مســتند اختیاریه برگ جدیدی از 
فعالیت تان را رقم زد. دوست دارید در این حوزه 
هم فعالیت کنید یا بعد از این برنامه هرگز سراغ 
این نوع کارهای سخت که تلخی های زیادی هم با 

خودش دارد، نخواهید رفت؟ 
روزی که متوجه شــدم کمک های مردمی خیلی زیاد 
بوده و تاثیر زیادی روی مردم گذاشته، خستگی کار را از 
تنم بیرون آورد. هرچند این نوع کار نخستین تجربه من 
بود، اما یک کار عام المنفعه به حســاب می آید و خیلی 
دوست دارم که باز هم تکرار شــود. امیدوارم با اتمام این 
برنامه باز هم مردم حواس شان به مردم مناطق  سیل زده 

باشد و این کمک های مردمی ادامه دار باشد. 

گفت وگو با سیما خضرآبادی، بازیگر آیتم های مستند برنامه اختیاریه

 کار عام المنفعه برای سیل زدگان
خستگی ندارد

 کودکی که بــدون پا بــه دنیا آمد و حــالا قهرمان 
مسابقات سنگ نوردی است. مادر این کودک در برنامه 
حرف های انتقادی زیادی را درباره گرفتن پای مصنوعی 
این کودک مطرح کرد. جواد ظریــف، وزیر امور خارجه 

ایران هم دراین باره در توییتر خود نوشت. 
 ماجرای محمدمهدی پســری که در هفت سالگی 
توسط پدر معتادش رها شــده بود. او در مواجهه و قرار 
گرفتن در برابر پدرش گفت که به صورتش سیلی می زند. 
 دکتر ذاکر، دندانپزشــکی که بیماری ایدز را درمان 

می کنــد و صحبت  هــای او درباره لــزوم آموزش های 
جنسی به کودکان به تبلیغ برای سند 2030 تعبیر شد 
و حاشیه های زیادی را رقم زد. غوغای این حرف ها خیلی 
زود در فضــای مجازی گل کرد، طبــق معمول عده ای 
راضی و عده ای هم ناراضی. بعد هم شایعه شد که برنامه 
متوقف شده اســت، اما خیلی زود با پخش قسمت های 
بعدی شایعه فروکش کرد و خطر از بیخ گوش اختیاریه 

گذشت.
 اختیاریه در یکــی از برنامه ها میزبان مهران بیرامی، 

قهرمان پرورش اندام تک دســت بود؛ قهرمانی که یک 
دستش را در تصادف موتور از دست داده بود.

 هفت کوتوله افغانســتانی )چهار دختر و سه پسر( از 
دیگر میهمانان جنجالی این برنامه بودند که از ابتدای تولد 

معلول به دنیا آمدند و حالا در گنبد زندگی  می کنند.  
 وحید یکــی از داوطلبــان هلال احمر دو دســت 
خود را در زلزله ســرپل ذهاب از دســت داده بود، اما با 
 وجود این در ماجرای ســیل باز هم بــرای کمک به این 

مناطق رفت.

6 داستان جنجالی اختیاریه

چه شد که اختیاریه 
پربیننده ترین برنامه 

قبل از افطار شد؟
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مرتضی فاطمی می گوید: »بدون تعارف من هر 30 قســمت برنامه را دوست داشتم ولی قصه چند میهمان برنامه ابعاد ملی و حتی 
جهانی پیدا کرد؛ مثلا داســتان مادر محمدمهدی که آقای ظریف هم توییت کردند و خیلی از سیاستمداران روی آن توییت زدند و 
شبکه های مختلف اجتماعی بعد از توییت آقای ظریف به ترامپ موج جدی درباره این که بعد از تحریم های آمریکا، تروریسم اقتصادی 
ایران را نشانه گرفته. برنامه ای که درباره جوان عضو هلال  احمری بود که در عین حالی که پاهایش را از دست داده بود اما در سیل اخیر 
جان چندین نفر را نجات داده بود؛ برنامه پسری که یک دست نداشت ولی قهرمان پرورش اندام و زیبایی شده بود یا برنامه هفت قدکوتاه 
افغانستانی هم واکنش های زیادی داشت و البته برنامه ای که در آن مجتبی محرمی و ناصر عباسی، دو بازیکن خوب فوتبال کشورمان 

هم برای اولین بار از دوران اعتیادشان گفتند، خیلی دیده شد؛ خلاصه این که  هر قسمت این برنامه بازتاب داشت و خاطره خوبی شد.«

 جذاب ترین
مهمان

اشـیای بـزرگ یـا سـنگین و 
همچنیـن ظـروف شیشـه ای ، 
ظروف چینی و سـایر اشـیای 
حـاوی  ظـروف  و  شکسـتنی 
مـواد خوراکـی و شـیمیایی  را 
در قفسـه های پاییـن کابینت 

و کمـد قـرار دهید.

به ناز مقدسی| سال هاست که متخصصان حوزه های مختلف برای حل معضلات اجتماعی 
بر روی فرهنگسازی تأکید می کنند. با  این که در سال های اخیر کمتر شاهد مشارکت نهادهای 
رسمی کشور با حوزه های فرهنگی بودیم اما مشارکت بزرگترین نهاد مردمی با برنامه ای که 
محوریتش روایت معضلات اجتماعی بود، اهمیت این موضوع را اثبات کرد. برنامه اختیاریه 
که در ماه مبارک رمضان با همکاری مشترک جمعیت هلال  احمر ایران 30 شب تمام روی 
آنتن تلویزیون رفت، طبق آمارهای غیر رسمی پربیننده ترین برنامه تلویزیون قبل از افطار 
شده و اتفاق های خوبی را رقم زده است. سید مرتضی فاطمی، تهیه کننده اجرایی و مجری 
برنامه اختیاریه، از روند پرفرازونشیب ساخت این برنامه می گوید؛ برنامه ای با روایت زندگی 
آدم هایی که اگر در قاب تلویزیون دیده نمی شــدند، هیچ  وقت صدای شان شنیده نمی شد. 
تیمی 80 نفره متشکل از روزنامه نگاران و افراد رسانه ای با کمک اعضای جمعیت هلال  احمر 
در همه شهرهای ایران ناشناخته ترین آدم هایی را پیدا کردند که حالا قصه زندگی شان ابعاد 
جهانی پیدا کرده تا برنامه اختیاریه بی اختیار یکی از موفق ترین برنامه های تلویزیونی در ماه 

مبارک رمضان شود.
 آقای فاطمی برنامه اختیاریه قبلا هم در چند قسمت از تلویزیون پخش شده 
بود؛ اما به مناسبت ماه مبارک رمضان هر شب روی آنتن رفتید. از سبک و سیاق 

جدید این برنامه و همکاری مشترکش با جمعیت هلال  احمر بگویید.
قبل از ماه مبارک رمضان، برنامه اختیاریه در 20 قســمت ساخته و پخش شده بود و در 
آن گفت وگوهای صریح و چالشی با چهره ها و اقشار مختلف سیاسی و فرهنگی داشتیم که 
جریان ساز شدند؛ مثل آقای جاسبی، مسعود ده نمکی، ابطحی، مرحوم جمشید مشایخی، 
کامبیز دیرباز. یکی از این میهمانان برنامه اختیاریه آقای دکتر پیوندی، رئیس جمعیت هلال  
احمر بودند و در بخشی از گفت وگو با ایشان درباره یک ســری از حواشی که در زمان سیل 
گلستان برای شــان پیش آمده بود، صحبت کردیم. در عین حالی که خیلی از مسئولان و 

مدیران کشور دوست ندارند به چالش کشیده شوند.
 ظاهرا دو سه هفته مانده به شــروع ماه مبارک رمضان پیشنهاد ساخت این 
برنامه به شما داده شد. با این فرصت کوتاهی که برای پیش تولید داشتید، مشکلی 

پیش نیامد؟
برنامه سازی روتین در 30 شب کار سخت و طاقت فرسایی است؛ اگر پیش تولید مفصل 
نداشته باشــد. ما در یک ماه گذشته کل ایران را گشتیم؛ خانم خضرآبادی بازیگر تلویزیون 
و سینما و یک تیم مستندساز به تمام مناطق سیل زده رفتند. ساخت مستند در این فرصت 
کوتاه با این کیفیت واقعا کار ســختی بود؛ اما یک تیم 70، 80 نفره جوان باانرژی پشت کار 
اختیاریه بودند و با وجود آنها یا علی گفتیم و شروع کردیم؛ هر چند که معمولا ویترین کار 
مجری برنامه است اما تک تک این بچه ها که بعضا از روزنامه نگاران و اهالی تلویزیون و سینما 
بودند، نقش پررنگی در دیده شدن برنامه داشتند و اگر آنها نبودند، اختیاریه، اختیاریه نمی شد. 
 آقای فاطمی بخشی از برنامه اختیاریه گفت و گومحور بود؛ درواقع شبیه خیلی 
از برنامه هایی که در سال های اخیر از تلویزیون پخش شده و یک سری میهمان 
دعوت می شوند و قصه زندگی شــان را روایت می کنند مثل برنامه ماه عسل و 
فرمول یک که از شــبکه های 3 و یک پخش شدند. برنامه اختیاریه چه فرقی با 

برنامه هایی از این دست داشت؟ 
پرداخت و نوع زاویه دید ما زاویه دید اختیاریه بود؛ درســت مثــل این که فردا تیتر یک 
همه روزنامه ها می شود حضور وزیر امور خارجه ژاپن به ایران، تمام روزنامه ها عکس جلد و 
موضوع شان یکی است اما پرداخت های شان متفاوت است. یا اگر قصه ای اجتماعی را دست 
چند کارگردان بدهید، هر کدام شان با توجه به شناخت و جهان بینی خودشان خروجی از کار 

درمی آورند که با دیگری متفاوت است.
 جهانی بینی و زاویه دید اختیاریه چه بود؟

پرداخت اختیاریه به موضوعات اجتماعی، پرداختِ از جنس اختیاریه بود؛ نوع تفاوتش هم 
این بود که شادی و غم را در کنار هم داشت و سعی می کرد که به واقعیت های زندگی آدم ها 

نزدیک شود و نگذارد آدم ها خودشان را سانسور کنند.
 میهمانان و سوژه های برنامه تان را چطور پیدا می کردید؟

مجموعه ای از دوستان رسانه ای را جمع کرده و کشف سوژه ها را به آنها سپردیم؛ درنهایت 
بانک عظیمی از سوژه را پیدا و در چند مرحله آنها را غربال کردیم و قصه های دراماتیک تر و 

تأثیرگذارتر برای شرکت در برنامه انتخاب شدند. 
 برنامه اختیاریه قبل از افطار پخش می شد. برنامه گفت وگو محور آن هم قبل از 

افطار سخت بود یا نه؟
این ساعت برای مخاطب ساعت خوبی است؛ مخاطبی که زبان روزه است و دلش رقیق تر 
و نازک اســت، لحظات عاطفی خوبی نزدیک افطار دارد و بیشتر لذت می برد؛ ولی طبیعتا 
برای گروه برنامه سازی کار سختی است؛ چون عوامل برنامه با زبان روزه کار می کردند گاهی 

نزدیک ساعت های رفتن روی آنتن کارایی لازم را نداشتند و فقط خداوند به کار ما برکت داد.
 خودتان فکر می کنید چقدر موفق شدید و مردم چقدر استقبال کردند؟

استقبال مردم و بینندگان تلویزیون از برنامه اختیاریه خیلی چشمگیر بود.
 ظاهرا برنامه اختیاریه پربیننده ترین برنامه قبل از افطار بود؛ درست است؟

بله؛ من هم شنیدم ولی هنوز به  طور رسمی چیزی به ما اعلام نکردند. 
 یکی از ویژگی هــای برنامه تان ترویج فرهنگ کمک رســانی و جمع آوری 

کمک های مردمی بود؛ این اتفاق چطور رقم خورد؟
امسال توفیق داشتیم که در تعامل و همکاری با جمعیت هلال احمر بخشی از این برنامه رو 

به جمع آوری کمک های مردمی به نفع مردم مناطق سیل زده اختصاص بدیم . 
البته شــبکه 5 ســیما هم بدون رویکرد صرف اقتصادی وارد این تعامل شد و هدف هم 
مجموعه صدا و سیما و هم جمعیت هلال احمر، جمع آوری کمک به نفع مردم سیل زده از 

یک طرف و  افزایش سرمایه اجتماعی جمعیت هلال احمر از سوی دیگر بود.
روال کار به این صورت بود که ما در 30 شب پخش،  هر شب را به یک شهر و روستای سیل 
زده اختصاص دادیم.گزارش های اختصاصی تولید شد و  هر شب هم برنامه را به مردم یک 

منطقه تقدیم کردیم.
 چندین بار هم از مردم دعوت می شد که به مردم کمک کنند . علاوه بر این مهمان و شاهد 
برنامه هم در هر قسمت به عنوان سفیر جمعیت هلال احمر معرفی می شد تا بر توزیع کمک 
ها نظارت کند. اینکه جمعیت هلال احمر با شفافیت مالی سراغ این موضوع رفت باعث شد 
که بسیاری از مردم به ما اعتماد کنند و با اینکه تقریبا زمان قابل توجهی از سیل گذشته بود 
اما کمک هایشان را از مردم سیل زده دریغ نکنند . ما روزانه میزان کمک های مردمی را اعلام 
می کردیم و در قسمت آخر آقای نصیری رئیس سازمان داوطلبان گزارش دادند که در ایام 
ماه مبارک رمضان از مسیر ستاره 780 مربع نزدیک 4 میلیارد تومان به جمعیت هلال احمر 
کمک شده که رقم قابل توجهی است. من این همکاری را باعث افتخار می دانم و خوشحالم 

که توانستیم در این مسیر حرکت کنیم.
 با اتفاق خوبی که برای برنامه اختیاریه افتاد و مردم از آن استقبال کردند، این 

برنامه در زمان یا مناسبتی دیگر باز هم ساخته خواهد شد؟
من اختیاریه را دوست دارم و مثل بچه من است؛ البته همه کارهایی که کرده ام را دوست 
دارم و به همه آنها علاقه قلبی دارم. درباره برنامه اختیاریه باید بگویم که ادامه اش منوط به 
خواست سازمان صداوسیما و تعامل و همکاری مدیرانش است. مادامی که مدیران سازمان 
بخواهند و مردم ما را دوست داشته باشند، ما هستیم،  اما اگر روزی که سازمان به جمع بندی 
برسد که نباشیم یا مردم دوست نداشته باشند، نیستم؛ به  طور قطع نمی دانم برای اختیاریه 

چه اتفاقی رخ خواهد داد.

 گفت وگو با مرتضی فاطمی، تهیه کننده
و مجری برنامه ای که ابعادی جهانی پیدا کرد


